

Green Paper "Confronting demographic change: a new solidarity between the generations"

Identification of case	
IPM Reference Number:	455263
Creation date	29-06-2005
Modification date	
Privacy statement	
Personal Data	
Do you consent to the publication of your personal data/data relating to your organisation with the publication of your replies to the consultation?	No, references to the personal data should remain anonymous
Name	***
E-mail address	***
Are you replying as an individual or an organisation?	Individual
Gender	Female
Age	40-54
Country of residence	FR - France
Explanation	
<ul style="list-style-type: none"> • Do you take the view that the discussion of demographic trends and managing their impact should take place at European level? • If so, what should be the objectives, and which policy areas are concerned? <p>ouvrir la réflexion au niveau européen me paraît intéressant. Pertinent ? Je ne sais pas, tant les politiques sociales sont différentes les unes des autres. Les objectifs pourraient être déjà un diagnostic sur les différents modes de prise en charge d'un pays à l'autre. Les domaines politiques concernés sont à mon avis multiples, de la fiscalisation à l'organisation de la solidarité nationale (européenne ?), en passant par la politique relative au logement, l'accessibilité, l'emploi, l'immigration, la répartition des revenus, la politique de santé publique, la recherche, le développement des énergies renouvelables, l'aménagement du territoire, les politiques de développement local...</p>	
1. The challenges of European demography	
1.1. The challenge of a low birth rate	
<p><i>Over many years, the Union has been making considerable efforts to achieve equality between men and women and has coordinated national social protection policies.</i></p> <ul style="list-style-type: none"> • How can a better work/life balance help to tackle the problems associated with demographic ageing? • How can a more balanced distribution of household and family tasks between men and women be encouraged? 	

- Should the award of certain benefits or advantages (leave, etc.) be linked to an equal distribution of tasks between the sexes? How best to ensure an adequate income for both parents on parental leave?
- How can the availability of child care structures (crèches, nursery schools, etc.) and elderly care structures be improved by the public and private sectors?
- Can a reduced rate of VAT contribute to the development of care services?
- How can parents, in particular young parents, be encouraged to enter the labour market, have the career that they want and the number of children they want?

- En facilitant le temps choisi pour permettre l'expression des solidarités familiales quand elles veulent et peuvent exister. - Déjà par des programmes scolaires débarrassés de tout sexisme dans leur contenu et l'orientation des filles, ainsi que par un apprentissage au respect et au partage des tâches et des responsabilités dès le plus jeune âge et aussi souvent que possible, notamment dans les écoles et collèges où la discrimination sexiste est malheureusement en augmentation. - Cf ce qui se pratique déjà dans les pays nordiques. - Appliquer le même taux de déduction fiscale aux entreprises qui financeraient en tant que mécènes des projets liés à des projets d'installation de structures en faveur de ces populations mais aussi en rapport avec un développement local. - L'exonération de la TVA est déjà pratiquée en faveur des collectivités publiques qui installent un service social dans une zone de revitalisation rurale. Pourquoi ne pas l'étendre à d'autres zones ou d'autres acteurs ? - Difficile. Même domaines concernés que ceux évoqués dans la réponse à la première question.

1.2. The possible contribution of immigration

The Thessaloniki European Council in June 2003 declared that an EU integration policy for immigrants should help to meet the new demographic and economic challenges currently facing the EU. This is the debate initiated by the Green Paper adopted last January.

- To what extent can immigration mitigate certain negative effects of demographic ageing?
- What policies should be developed for better integrating these migrants, in particular young people?
- How could Community instruments, in particular the legislative framework to combat discrimination, the structural funds and the Employment Strategy, contribute?

- Par la hausse de la natalité qu'elle apporte - Politique d'accompagnement individuel - ? Définition d'une politique sociale forte et harmonisation des politiques fiscales en vue d'une meilleure répartition des richesses. Sans cela, les citoyens européens ne suivront pas, et même au pire risquent de retrouver des réflexes ancestraux de rejet et d'hostilité, dans la mesure où ils seront placés en situation de compétition forcément faussée et de rivalité.

2. A new solidarity between the generations

2.1. Better integration of young people

European objectives have been laid down for the prevention of long-term youth unemployment, combating early school leaving and raising the level of initial training. The structural funds help to attain them at grass roots level.

- How can initial training and adult training schemes be improved? What can non-formal education and voluntary activities contribute? How can the structural funds and the instruments for achieving better access to the knowledge society contribute?
- How can the bridges between school and working life and the quality of young people's employment be improved? What role should social dialogue play? What can dialogue with civil society, in particular youth organisations, contribute?

- Cf le système éducatif et de formation continue en pratique au Danemark. Les instruments sont encore une fois liés à la définition d'une politique sociale forte et de fondements communs ambitieux. - En instaurant des groupes de réflexion et participation citoyenne dans toutes les instances de la vie

sociale : écoles, collèges, lycées, universités, communes, entreprises, sur le sujet de l'accès des jeunes à la vie adulte et professionnelle, qui deviendrait ainsi transversal

- How can Community policies contribute more to combating child poverty and poverty among single-parent families and to reducing the risk of poverty and exclusion among young people?
- What forms of solidarity can be fostered between young people and elderly people?

- Cf les réponses apportées plus haut. - La solidarité existe, il ne faut pas stigmatiser les jeunes générations comme étant égoïstes. Le problème est plutôt de donner aux gens les moyens de l'exercer.

2.2. A global approach to the “working life cycle”

In order to foster the transition to a knowledge society, EU policies promote the modernisation of work organisation, the definition of lifelong learning strategies, the quality of the working environment and “active ageing”, in particular raising the average retirement age. Demographic changes reinforce the importance of these policies, whilst raising new questions:

- How can the organisation of work be modernised, to take into account the specific needs of each age group?
- How can young couples' integration in working life be facilitated and how can we help them to find a balance between flexibility and security to bring up their children, to train and update their skills to meet the demands of the labour market? How can we enable older people to work more?

- Apporter un peu plus de sécurité aux personnes qui travaillent quant à leur avenir professionnel de façon à leur permettre de poser un choix à un moment clé de leur vie pour un temps de travail partiel, sans compromettre le déroulement ultérieur de leur carrière. - Idem, et revoir les politiques de répartition des richesses. Tant que l'investissement dans le travail ne sera pas mieux pris en compte pour chacun, et tant que le travail en lui-même n'ouvrira pas mieux à la participation aux richesses produites, il est à mon avis illusoire de penser que les gens fourniront toujours un maximum d'énergie pour tout gérer, s'adapter aux exigences du marché du travail, se former, faire des enfants et les élever au mieux. - Déjà en ne cherchant pas à s'en débarrasser parce qu'on ne les trouve plus rentables, et en facilitant le temps partiel.

- How can work organisation best be adapted to a new distribution between the generations, with fewer young people and more older workers?
- How can the various stakeholders in the Union contribute, in particular by way of social dialogue and civil society?

- Pourquoi ne pas commencer par le demander aux gens dans les entreprises ? - En instaurant des instances larges de consultation et de participation à tous les niveaux

2.3. A new place for “elderly people”

The European coordination of retirement scheme reforms is promoting more flexible bridges between work and retirement.

- Should there be a statutory retirement age, or should flexible, gradual retirement be permitted?
- How can elderly people participate in economic and social life, e.g. through a combination of wages and pensions, new forms of employment (part-time, temporary) or other forms of financial incentive?
- How can activities employing elderly people in the voluntary sector and the social economy be developed?
- What should be the response to pensioner mobility between Member States, in particular with regard to social protection and health care?

- How should we be investing in health promotion and prevention so that the people of Europe continue to benefit from longer healthy life expectancy?

- Comment peut-on parler de retraite flexible et progressive alors que le temps de cotisations obligatoire ne cesse d'augmenter, que les gens commencent leur vie professionnelle de plus en plus tard, que le temps partiel se développe (le plus souvent subi, notamment par les femmes) et qu'on souhaite plus d'enfants ? - Cumul entre salaire et pension ? Comme aux Etats-Unis où les personnes âgées sont obligées de trouver une activité pour survivre ? - En encourageant les initiatives de développement des services et de développement local - Mobilité des retraités ? La souhaitent-ils, cette mobilité, à partir d'un âge avancé ? - En maîtrisant davantage le pouvoir des médecins (installation des libéraux, encouragement à la création de petites sociétés médico-sociales par exemple à la campagne, où les médecins et para-médicaux seraient salariés)

2.4 Solidarity with the very elderly

The coordination of national social protection policies is due to be extended to long-term care for the elderly in 2006. How can this help to manage demographic change?

- The coordination of national social protection policies is due to be extended to long-term care for the elderly in 2006. How can this help to manage demographic change?
- In particular, should a distinction be drawn between retirement pensions and dependency allowances?
- How do we train the human resources needed and provide them with good quality jobs in a sector which is often characterised by low salaries and low qualifications?
- How do we arrive at a balanced distribution of care for the very old between families, social services and institutions? What can be done to help families? What can be done to support local care networks?
- And what can be done to reduce inequality between men and women when they reach retirement age?
- How can new technologies support older people?

- Oui, mais les allocations d'autonomie devraient en fait être assimilées à des prestations de compensation du handicap, qu'il soit lié à l'âge ou non. - En permettant un meilleur accompagnement professionnel des personnels directement au contact des personnes âgées - En débloquant enfin les verrous qui empêchent la prise en charge d'accueils temporaires - Idem pour l'aide aux familles, plus des lieux d'écoute à développer. Les réseaux de soins de proximité sont à étudier en lien avec une redéfinition de la politique d'hospitalisation et du système de santé - En la réduisant dès le départ (scolarité, orientation professionnelle, égalité de traitements, égalité pour les congés parentaux et le temps partiel choisi - En n'oubliant pas l'accompagnement indispensable que leur installation et leur utilisation nécessitent

3. Conclusion: what should the European Union's role be?

- Should the European Union be promoting exchanges and regular (e.g. annual) analysis of demographic change and its impact on societies and all the policies concerned?
- Should the Union's financial instruments – particularly the structural funds – take better account of these changes? If so, how?
- How could European coordination of employment and social protection policies better take on board demographic change?
- How can European social dialogue contribute to the better management of demographic change? What role can civil society and civil dialogue with young people play?
- How can demographic change be made an integral part of all the Union's

internal and external policies?

- Oui, en essayant d'instaurer des systèmes de consultation à grande échelle et de susciter des débats publics - En accélérant les circuits de subventions aux petites structures et aux projets de proximité, qui ne peuvent pas se permettre de faire des avances de trésorerie lourdes - En poussant à la définition d'un socle social fort - En étant encouragé et entendu - En solvabilisant mieux les personnes âgées et/ou handicapées, en aidant au développement des services de proximité qui contiennent une dimension de développement local, en encourageant la consultation et la participation des citoyens, en encourageant la définition de politiques fiscales équitables ainsi qu'une meilleure répartition des richesses, incluant une participation accrue des salariés aux fruits de la productivité des entreprises.

The Questionnaire

How did you perceive this questionnaire? Expectations not met

Why?

Too general